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Podstatná jména jsou názvy:

· osob (myslivec, houbař, děti, Zuzanka),

· zvířat (medvěd, liška, sova, Alík),

· věcí (strom, lavička, pařez, zahrada),

· vlastností (rychlost, krása, stáří),

· dějů (létání, šplhání, procházka).

Patří sem jak názvy obecné (holčička, kočka, babička), tak názvy vlastní (Jitka, Mikeš, Iva).

Poznáme je také podle toho, že si na ně můžeme ukázat: TEN, TA, TO, případně TI, TY a TA. 
Například: ten medvěd, ta medvědice, to medvídě, ti medvědi, ty medvědice a ta medvíďata.

Patří mezi ohebné slovní druhy, to znamená, že mohou měnit svůj tvar, jinými slovy dají se skloňovat. Podle koncovek pak můžeme poznat, o jaký pád či rod se jedná.

Každé podstatné jméno má svůj

· pád (1. – 7.)

· číslo (jednotné, množné)

· rod (mužský, ženský, střední)

· vzor (odvíjí se od rodu)
Podstatná jména konkrétní, abstraktní, pomnožná, hromadná, látková

- konkrétní jsou názvy: - osob (chlapec, učitelka, vědec) - zvířat (pes, kotě, křeček) - věcí (dům, okno, židle)- 

abstraktní jsou názvy: - vlastností (krása, neschopnost, pýcha) - činností (plavání, úklid, dech) - vztahů (láska, soucit, přátelství) 

Některá podstatná jména mohou být konkrétní i abstraktní, záleží na kontextu: 

 Například.: 

Přišel nám pohled z Krkonoš. 
X 
Jeho upřený pohled mi byl nepříjemný.

Koupili jsme krmení pro křečka. 
X 
Opice při krmení vítaly ošetřovatele.

 Cesta byla pokryta prachem. 
X 
Cesta k cíli nebyla vůbec jednoduchá. 

Podstatná jména pomnožná, hromadná a látková 

- pomnožná mají pouze tvary množného čísla, ale označují jimi i jednu věc (dveře, záda, housle, kalhoty, narozeniny, Vánoce, Hradčany). 

U těchto slov vždy určujeme číslo množné. 
Například: Pořídil si nové brýle. - mn.č. – 
- hromadná mají pouze tvary jednotného čísla, ale označují jimi větší množství stejného druhu (zrní, loďstvo, obyvatelstvo, dobytek, vojsko, prádlo). 
U těchto slov vždy určujeme číslo jednotné. 
Například: Včely patří mezi užitečný hmyz. -jed.č. – 
- látková označují tvarem jednotného čísla samotnou látku, bez ohledu na její množství (sníh, mouka, voda, mléko, pivo, sůl, cukr) 
Například: Ve sklenici zůstala voda. (kapka - plná sklenice) 
V množném čísle mají tato slova pozměněný význam. 

Například.: Číšník přinesl dvě kávy. (dva šálky)
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Zopakujte si slovní druhy (doporučuji procvičit na www.mojecestina.cz, https://publi.cz/books/9/05.html) 

a skloňování podstatných jmen (doporučuji cvičení na www.skolakov.eu  - 4. třída), www.jaksepise.cz, www.umimecesky.cz

Pravidla pro psaní koncovek podstatných jmen hledej na https://www.pravopisne.cz/2011/10/pravidla-psani-iy-v-koncovkach-podstatnych-jmen/
K procvičování:

http://skolakr.cz/wp-content/uploads/DUM/CJ/Podstatn%C3%A1-jm%C3%A9na-vzory-pracovn%C3%AD-list.pdf

1) Vyber trojici, ve které jsou všechna slova podstatná jména 

1.
a) kdosi, medvěd, hnízdo
b) pes, nikdo, lavička

c) výpravčí, průvodce, autobus 

2.
a) kopec, malý, laň 

b) koza, kolo, miliarda 

c)  pouť, houští, mistrovství 

3.
a) holub, bota, všichni  

b) kostka, výběr, kalhoty  
c) litr, tři, maskot 

4.
a) lampa, lidé, miska  

b) Pavel, chytře, fazole  

c) viset, koupání, milost 

5.
a) Kolín, houští, mistr  

b) leden, vichřice, někdo  
c) tíseň, box, ona 

6.
a) kompot, lem, Novák  
b) úterý, hlad, mlád  

c) vysoko, loď, mrkev 

7.
a) milost, láska, vítání 

b) pelyněk, nikdo, most 
c) vilka, trošku, lesk 

8.
a) když, bratr, lev  

b) kord, víno, Konopiště 
c) Labe, vítáni, kostlivec 

2) Ze cvičení 1) vypiš jména vlastní:

3) Podtrhni, nebo vypiš podstatná jména abstraktní: 
poleva, zodpovědnost, úkol, deníček, psaní, boty, košile, kniha, radost, únava, mlýn, sešit, maminka, píle, květina,úl
4) Urči, které podstatné jméno je pomnožné, hromadné, látkové – napiš k nim písmena P,H,L:

obyvatelstvo - 
, ústa - 
, listí -

 , mládež - 
, svalstvo -
 , tepláky -
 , železo-
,

hmyz - 
 , prázdniny -
   , ústa.
, dobytek - 
 , ptactvo - 
 , maliní - 
 , Čechy.-
 , kamení - 
 , trenýrky - 
 ,
5) Doplň koncovky podstatných jmen:

hus__ a slípk__ žerou kopřiv__, pořad__ v televiz__, mezi zebram__ viděl i žiraf__, vyniká píl__, bylin__ na mez__ch, pěnkav__ a kos__ na větv__, žen__ vázaly otep__ slám__, na lyž__ch si pomáháme holem__, vitamín__ nezanedbávej, pum__ toužil__ po krv__, zbytk__ na pánv__, ticho na návs__, lamp__ osvětlily okol__, ve větv__ch jablon__, hafr__ a trubk__ v orchestru, z Bratislav__ do Boleslav__.
